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سیاهکلی عضو کمیسیون صنایع مجلس: 

امکان واردات یک خودرو برای هر فرد بالای ۱۸ سال فراهم شود

سیاسی

علی ربیعی فعال سیاسی:

نمی توانیم و نباید چشم خود را روی اتفاقات پاییز 
۱۴۰۱ و دلایل آن ببندیم

سرویس سیاســی-  علی ربیعی، وزیر سابق 
کار و استاد دانشــگاه، گفت: شرکت در راهپیمایی، 
بزرگداشــت یک انقلاب حقیقی و واقعی بر اساس 
خواســت و نیازهای جامعه اســت با این اعتقاد که 
انقــلاب می تواند به نیازهای نســل های جدید هم 
پاسخگو باشــد. مشارکت کنندگان در  انقلاب که به 
آن وفــادار مانده اند، در حقیقت به آرمان های اولیه با 
اعتقاد بــه پویایی انقلاب، ظرفیت بزرگ بازتبدیلی، 
تحول خواهــی و اصــلاح درون ظرفیــت انقلاب 

معتقدند. 
وی بــا بیان اینکــه در دوره های مختلف، آمال 
و آرزوهای نســلی تحول آفرینــی می کند و حرکت 
درست این است که این تحول آفرینی سرمایه ای برای 
حرکت رو به جلو همراه با پاســخگویی به دوره های 
بعــد از خود قرار گیرد، گفت: در تجربه مشــروطه، 
ایده ها و افکار انباشــته شــده منجر به مشــروطیت 
شــد. پس از آن، طی ســالیان، روشنفکری و جریان 
عدالت خــواه و نیازهای یــک ملت تبلور پیدا کرد و 

انقلاب اسلامی شکل گرفت.
تفاســیر تنگ نظرانه، از پویایی انقلاب 

کاست
ربیعی با بیان اینکه آســیب انقلاب را بازگشت 
جامعه به مناســبت های پیــش از انقلاب می دانیم و 
نباید چنین اجازه ای داده شــود، گفت: نکته دوم آن 
است که انقلاب باید بتواند مدام آرمان ها را بازتبدیل 
کرده و پاســخگو و حل کننده مســائل نوین باشد. 
بدون تردید، تفاســیر تنگ نظرانه، از پویایی انقلاب 
کاســت. وی تاکید کرد: با برپــا کردن صندوق های 
رای همانند اوایل انقلاب، ما می توانیم نســل جوان 
و نســل های جدید را هم وارد انقلاب کنیم، انقلاب 
یعنی خواسته های نســلی و صندوق رای یعنی پلی 
بین خواســته های نسلی چراکه اصالتی که انقلاب به 
ارمغــان آورد و صندوق های رای، می تواند متضمن 
خواسته های نسلی باشد. سخنگوی دولت دوازدهم 
گرایش به خودی ســازی، به طوری کــه فقط افراد 
نزدیک به تعریف نامعلومی از انقلاب باقی می مانند 
را یکی از دیدگاه های انحرافی مطرح شده در ارتباط با 
انسان های توانا در جامعه خواند و گفت: این گرایش 
انحرافی باعث شــد که ظرفیت های انسانی، فکری و 

سرمایه انقلاب آرام آرام کاسته شود.
بازگشت به شعارهای ابتدای انقلاب به 
مسائل فردا و و فرداهای ما پاسخ خواهد داد

ربیعی شعارهای ابتدای انقلاب را برآمده از دل 
جامعه و فرهنگ سنتی و پیوند آن با شعارهای ایده آل 
و حتی مدرن و طرح مفاهیمی چون استقلال، آزادی 
و جمهوری اســلامی خواند و عنوان کرد: بازگشت 
به شــعارهای ابتدای انقلاب همچنان به مسائل فردا 
و و فرداهای ما پاســخ خواهد داد و ما چندباره باید 

آرمان های ابتدای انقلاب را بازتعریف کنیم.
وی به اشتباهات رخ داده در این مسیر نیز اشاره 
و آنها را این گونه تشریح کرد: آزادی می تواند بر پایه 
اختیار ایجاد شود و افراد می توانند آزادانه اختیارگری 
داشــته باشند. همانگونه که انقلاب اسلامی ایران نیز 
یک انتخاب بود، یک انتخاب از ســوی چند نسل و 
خواسته های نهادینه شده از سوی نسل های پیشین که 
بلافاصله خود را با صندوق رای تثبیت کرد. در ادامه 
نهادهایی همچون شــورای نگهبان، شرایطی را پدید 
آوردند که در هر دوره تاریخی، عده ای از کنشــگران 
سیاســی نتوانند در انتخابات مشــارکت کنند و این 
فرایند کم کم به ناامیدی و حذف عده کثیری از مردم 
منجر شــد. ربیعی یادآور شد: زمانی که جریاناتی که 
هرکدام بخشی از افکار جامعه را نمایندگی می کنند، 
حذف شوند، به طور طبیعی شکاف ایجاد شده و در 
نهایت به حذف و کنار گذاشــتن مردم و سرمایه های 
اجتماعی منجر می شــود. بنابرایــن یکی از راه های 
بی بدیل جبران این اشتباهات، بازگشت به انتخابات 

به گونه ای اســت که همه بتوانند در آن حضور یافته و 
سلایق خود را در یک سبد بزرگ بیابند. 

عــده ای در داخــل نمی خواهند صدای 
معترضان را بشنوند

وزیر ســابق کار با اشــاره به ناآرامی های اخیر 
گفت: اتفاقــات تلخ و غم انگیزی در پاییز ۱۴۰۱ در 
کشــور رخ داد و ما نمی توانیم و نباید چشم خود را 
بــه روی این اتفاقات و دلایل پیش آمد این رخدادها 
ببندیم. همانند دوتیغه قیچی، دو حرکت ایجاد شــده 
که "خواســت طبیعی" مردم را نادیده بگیرد و یا به 
انحراف ببرد، یک جریان از خارج از کشــور هدایت 
می شود که بازیگران آن از رسانه هایی با پول سعودی 
تا سیاســتمداران کشــورهای غربی و یا کینه توزان 
اسرائیلی هستند که این خواست را به سمتی می برد که 
قبلا تجربه تلخ تاریخی ملت ایران از آن هیچ سعادتی 
را درک نکرده است. این ها با امید بستن به کشورهای 
خارجی، ســعی دارند خواسته های طبیعی و زندگی 
معترضان را به ســمت یک بی آیندگی خشونت آمیز 
همراه با سوءاســتفاده مخالفــان ایران منحرف کنند 
متاســفانه، عده ای در داخل، هیچ صدایی را نشنیده و 
نمی توانند یا قصد ندارند علل نارضایتی را درک کنند .
اصلاحات دقیقا از همین روزها باید آغاز 

شود
وی افزود: اصلاحات دقیقا از همین روزها باید 
آغاز شود، در شرایطی که نگرانی هایی که ناآرامی های 
خیابان را شــکل داد همچنان وجود دارد اما فیزیک 
خیابان فروکش می کند، این نقطه همان نقطه ای است 
که باید پاسخ مناسب به آن از سوی دولت داده شود. 
ربیعی گفت: این پاســخ ها باید مجموعه ای از درک 
تغییرات ارزشی در داخل، سیاست خارجی مبتنی بر 
تامین منافع در کار با جهان، بازگشــت صندوق های 
رای به نوع انتخابات اوایل انقلاب و برگرداندن ایران 

به چرخه توسعه و حل مشکلات اقتصادی باشد .
با اجبار نمی توان سیاست های فرهنگی 

را پیش برد
وی تاکید کرد: در بخش سیاســت داخلی و در 
بخش فرهنگ، صحبت هایی که رهبری اخیرا داشتند 
و ضعیف الحجاب ها را خطاب قرار داده بودند، یک 
نوع سیگنال و پاســخ دهی بود. باید سیاست گذاری 
مبتنی بر  اجبار را تعیین تکلیف کنیم با اجبار نمی توانیم 

سیاست فرهنگی را دنبال کنیم تا مردم احساس کنند 
سبک زندگی آنها با اجبار مواجه نخواهد بود.

اعتراضات اخیــر، یک صدای طبیعی از 
سوی مردم بود

ربیعی گفت: بیش از ۹۰ درصد از کسانی که در 
روزهای اول بازداشت شده بودند، بر اساس اطلاعی 
که من دارم هیچ گونه ســابقه ای نداشتند و این نشان 
می دهــد که این صدا، یک صــدای طبیعی بود. یک 
سیگنال و کنش بزرگ در قبال این بازداشت ها عفوی 

بود که رهبری صادر کردند.
ای کاش این دســتگیری های گسترده را 

نداشتیم
وی افــزود: به لحاظ شــناختی که از رئیس قوه 
قضائیه دارم، معتقدم که ایشــان با هوشــمندی ، فهم 
خوبی از مسائل اجتماعی دارد. قوه قضائیه در دوران 
آقای محســنی اژه ای اقدامات قابل توجهی داشــته 
است، یک دورانی بود که مسئولیت رئیس قوه قضائیه 
اظهارنظر در خصوص مســائل سیاست خارجی بود 
و بــه جای وزیر خارجه صحبــت می کرد و در یک 
دوره ای هم عملکرد قوه قضائیه معطوف به مســائل 
دولت بود. احســاس می کنم قوه قضائیه در این دوره 
مشغول به مسئولیت خود است به ویژه درخصوص 
ضابطه مند کردن امور ضابطان، شاید این مساله کمتر 
در رسانه ها مورد توجه قرار گرفت اما کار بزرگی بود 

که از سوی قوه قضائیه انجام شد. 
وی به آزادی های اخیر و صدور فرمان عفو اشاره 
کرد و گفت: تمهیدات مربوط به این عفو گسترده هم 
درســت بود و ای کاش ما حتی این دســتگیری های 
گســترده را هم نداشــتیم. معتقدم به طور مداوم باید 
این گونه نگرش ها نسبت به غیرامنیتی کردن پدیده های 
اعتراضــی را دنبال کنیم. به ما اعتراض کردند که چرا 
از آزادی های اخیر خوشحالی می کنید من می خواهم 
پاســخ دهم وقتی سینما و فیلم و .. را امنیتی می کنید 
و هرگونه کنش اجتماعی را نمی پســندید و با اساتید 
دانشــگاه به بهانه های مختلف قطع ارتباط می کنید، 
حتی با کســانی که هیچ تردیدی در نگاه اســلامی و 
ایران دوســتی آنها وجود ندارد، در این شرایط، بدون 
تردید عفو گســترده قوه قضائیه و پیدا کردن کانونی 
برای رســیدگی به امنیتی سازی های بیهوده می تواند 

مغتنم باشد.

سرویس سیاســی- عضو کمیسیون صنایع 
مجلس گفت: باید شــرایطی فراهم شود که هر فرد 
بتواند هر ۱۰ سال یک خودرو وارد کند با این روش 

بازار خودرو ساماندهی می شود.
لطف اله ســیاه کلی عضو کمیسیون صنایع و 
معادن مجلس درباره شــروط جدید خودروسازان 
مبنی بر واریز بخشی از قیمت خودرو برای ثبت نام 
در طرح های قرعه کشی، گفت: در حال حاضر میزان 
عرضــه و تقاضا خودرو با یکدیگر همخوانی ندارد 
و تیراژ تولید از تقاضا بســیار کمتر اســت و از آنجا 
کــه واردات نیز نداریم، بازار از ناترازی رنج می برد؛ 
متاســفانه اکنون برای رفع این مشکل به جای اینکه 
عرضــه محور قرار گیرد، نحــوه عرضه محور قرار 

گرفته است.
نماینــده مردم قزوین، آبیک و البرز در مجلس 
شورای اســلامی افزود: هر دو روش قرعه کشی و 
عرضه خودرو در بورس اشتباه است چراکه باید به 
جای نحوه عرضه به میزان عرضه توجه شود؛ آقایان 
ادعا می کنند با شــرایط جدید در تلاش اند که نقش 
ســوداگران در بازار خودرو را کم کنند این درحالی 
اســت که تعیین مبلغی پول به عنــوان ودیعه برای 

شرکت در قرعه کشی مصیبت جدیدی را برای مردم 
ایجاد می کند و هدف مذکور یعنی حذف دلالان نیز 
محقق نمی شــود، زیرا تا زمانیکه عرضه و تقاضا با 

یکدیگر متناسب نباشد، دلالی در بازار وجود دارد.
وی اضافه کرد: آیا شرط واریز ۹۰ میلیون تومان 
به عنوان ودیعه در حســب وکالتی برای شرکت در 
قرعه کشی خودروســازان، به معنای حذف دلالی 
اســت؟ خیر؛ دلال پول خود را به مردم ی دهد و با 
اســتفاده از کارت ملی آن ها به راحتی در این قرعه 
کشــی ها شــرکت می کند بنابراین این شروط تنها 
موجب زحمت مردم و ایجاد درآمدی برای بانک ها 
و خودروسازان می شود. این نماینده مردم در مجلس 
یازدهــم با بیــان اینکه در نظر گرفتن این شــرایط 
مدیریتی و عاقلانه نیســت، ادامه داد: مشکل اصلی 
در حوزه خودرو عدم توجه به اصل موضوع است تا 
زماینکه مسئله را نفهمیم، راه را غلط می رویم و مردم 
به دلیل تصمیمات اشــتباه مدیران در استرس و... به 
سر می برند. سیاه کلی تصریح کرد: ما باید در حوزه 
خودرو از تجربه های دنیا استفاده کنیم، در کدام یکی 
از کشور های جهان خودرو در بورس عرضه می شود 
یا از سازوکار قرعه کشی برای توزیع خودرو استفاده 

می کنند، در تمام کشور ها عرضه و تقاضا محور است 
و اگر تولید نتوانســت نیاز بازار را تامین کند باید از 
واردات بهره گرفت. وی با بیان اینکه تنها یک نسخه 
برای ســاماندهی صنعت خــودرو وجود دارد باید 
تیراژ تولیــد افزایش یابد که در حال حاضر این امر 
ممکن نیست بنابراین برای جبران این کمبود بایستی 
از واردات بهره گرفت، ادامه داد: هر فردی که خلاف 
این نسخه عمل کند، کار اشتباهی انجام داده و مردم 
را اذیت کرده است. عضو کمیسیون صنایع و معادن 
مجلس افزود: باید بپذیریم همان گونه که در شرایطی 
که برنج، گوشت، تخم مرغ، سایر موادغذایی و.. در 
بازار با کمبود روبه رو می شــود از واردات استفاده 
می کنند، برای خودرو نیز از این نسخه استفاده شود؛ 
مافیا انقدر کار خود را به خوبی انجام می دهد که همه 

ما در زمینی که ترسیم کرده بازی می کنیم.
سیاه کلی با اشاره به اینکه ما راهی جز افزایش 
تولید و واردات نداریم، افزود: باید شــرایطی فراهم 
شــود که هر فرد بالای ۱۸ ســال سن بتواند هر ۱۰ 
ســال یک خودرو- نو یا دست دوم کمتر از ۵ سال 
کارکرد- وارد کند با این روش بازار خودرو ظرف ۶ 

ماه ساماندهی می شود.

وزیر سابق تعاون، کار و رفاه اجتماعی با اشاره به صدور فرمان عفو و آزادی زندانیان ناآرامی های اخیر، گفت: ای کاش ما حتی این دستگیری های 
گسترده را هم نداشتیم. معتقدم به طور مداوم باید این گونه نگرش ها، نسبت به غیرامنیتی کردن پدیده های اعتراضی را دنبال کنیم. وقتی سینما و فیلم 

و .. را امنیتی می کنید و هرگونه کنش اجتماعی را نمی پسندید، در این شرایط، بدون تردید عفو گسترده قوه قضائیه و پیدا کردن کانونی برای رسیدگی به 
امنیتی سازی های بیهوده می تواند مغتنم باشد.

ســرویس سیاسی- یک کارشــناس اقتصادی اظهار داشــت: اساسا ابعاد 
تصمیمات درباره مولد ســازی روشن نیست و هزاران سوال وجود دارد که هنوز 
پاسخ داده نشده است. در همین ابتدای کار این اعضای هیات واگذاری و مولدسازی 
نتوانســتند اغنای کامل انجام دهند. جعفر خیرخواهان با اشاره به ابهامات مصوبه 
مولدسازی سران قوا اظهار داشت: معتقدم کمبود منابع مالی دولت در اجرای مصوبه 
اخیر مولد سازی دارایی های دولت بی تاثیر نبوده اما باید توجه داشت همواره نیاز 
به مولدســازی دارایی های دولت وجود داشــته و دولت باید سعی کند مانند هر 
کســی که مالک دارایی است بتواند بهترین استفاده را از این دارایی ها داشته باشد 
و بازدهی آن را افزایش دهد. انتظار می رود دولت هم ارزشــی از این دارایی ها که 
امانتی دراختیار اوست خلق کند و بهره وری این دارایی ها را بالا ببرد. از سوی دیگر 
موضوع این است که اکنون کسی با توجه به مشکلات سنوات گذشته با ریسک و 
جسارت اینکه وارد صحنه نمی شود و نمی تواند با جسارت چنین تصمیم مهمی 
را اتخاذ و این کار مهم را بر عهده بگیرد. در ســال های گذشته افراد زیادی نسبت 
به این تصمیمات اقدام کردند اما در نهایت مورد بازخواست هم قرار گرفتند و در 
این شرایط با این اتفاقات می توانند کار مملکت قفل می شود از این رو مجبور به 
دادن امتیاز به هیات واگذاری می شــوند. خیرخواهان تاکید کرد: اما نکته مهم این 
است که افرادی که برای هیات واگذاری معرفی می شوند باید صالح باشند و البته 
صالح و درستکار بودن به تنهایی کافی نیست و این افراد باید دانش این حوزه و از 
نظر تفکر نسبت به بزرگی اقداماتی که انجام می دهند را داشته باشند، طبیعی است 
که حساســیت هایی هم وجود دارد که باید درک شــود. در شرایط افرادی معرفی 
می شدند مانند یک ناخدا مسئولیت هدایت کشتی را برعهده دارند از این رو کار 
باید به ناخدای واردی همه فن حریف سپرده شود اما افرادی که حاضرند اگر تعهد 
آنها هم مورد تایید باشد اما در تخصص آنها باید دقت شود. در واگذاری ها امکان 
هدایت منابع و جابه جایی پول و امکانات با ارقام و اعداد وحشتناکی وجود دارد 
و امکان دارد افراد با منافع شخصی این افراد را منحرف کنند و پس از مدتی متوجه 
شــویم که چیزی از اموال دولت باقی نمانده و با مصنویت ها هم اعضا از حساب 
کشی  ها هم معاف باشند. در مصاحبه هایی که از اعضا منتشر می شود سوالی مطرح 
می شود این است که این افراد قبلا در چه فضایی سیر می کردند و کاملا بی اطلاع و 
کارنابلد بوده اند و باید توجه داشت این دارایی هایی که انباشت ده ها سال زحمت  
بوده را به این افراد می سپارند که معلوم نیست چه بلایی بر سر آن می آورند و این 
اموال چه سرنوشتی خواهد داشت. این استاد دانشگاه با بیان اینکه برای مولد سازی 
انواع شیوه ها و روش ها پیش بینی شده که تنها یک روش، فروش است در واقع همان 
خصوصی ســازی  است و دولت از زیر دارایی هایی که دارند شانه خالی می کند، 
اظهار داشت: اما مولد سازی در واقع موضوع دیگری است و بخش کوچکی از آن 
می تواند معطوف به فروش باشد که در این باره هم تجربه خوبی نداشتیم و نباید بر 
روی آن تاکید داشته باشیم. موضوعاتی مانند معاوضه و تهاتر می تواند مطرح شود. 
اما نکته اصلی ارزش افزایی است، به این عبارت که بازدهی و بهره وری این دارایی ها 
را افزایش دهند و تخصیص بهینه منابع صورت بگیرد. موضوع این است که دولت 
شناخت کاملی از میزان دارایی ها ندارد و ارقام اعلام شده بسیار اشتباه است. بآورد 
و شناسایی این دارایی ها را به کارشناسان دادگستری می سپارند، که او اساسا دانش 
مدیریتی و اقتصادی ندارد که تشــخیص دهد ارزش این دارایی چقدر است. این 
دارایی هــا ارزش بالفعل و ارزش بالقوه دارند که ارزش بالقوه می تواند ده ها برابر 
باشد. به طوری که اصلاح مدیریت کارخانه ای که جزو اموال دولت است می تواند 
ســود آن را به ده ها برابر افزایش دهد و ارزش این کارخانه تا ده برابر هم افزایش 
پیدا می کند. خیرخواهان با بیان اینکه معتقدم بدون فشارهای سیاسی افراد صالح  
و متخصص برای انجام امور انتخاب و انتصاب شوند، گفت: معتقدم اگر قضاوتی 
انجام می شود افراد باید خود را در شرایط مسئولان و دولتی ها قرار دهند. مسئولان 
باید تامین منابع را انجام دهند و از سوی دیگر دارایی هایی به اشتباه در اختیار دولت 
قرار گرفته و  اداره این دارایی ها جزو وظایف اصلی و حوزه کاری دولت نیست و 
تخصصی در اداره آن ندارد، آن را باید به بخش خصوصی واگذار کند. وی تاکید 
کرد: به این شرط که بخش خصوصی از آن دارایی و اموال بهترین استفاده را داشته 
باشــد در این صورت در حالیکه اســتفاده بهینه از این دارایی شده و به اشتغال هم 
کمک می کند و نه تنها هزینه های دولت هم برای نگهداری این دارایی کاهش پیدا 
می کند بلکه درآمدهایی از محل مالیات ســتانی از آن مجموعه برای دولت ایجاد 
خواهد شد و تولید هم افزایش می یابد و این رویه همان بازی برد - برد است. اما 
به صرف زمین فروشی مولدسازی محقق نمی شود. در شهر تهران یا کلانشهرهای  
دولت یا شهرداری می تو اند اراضی موجود به پارکینگ یا محل ارائه خدمات عمومی 
و چنــد طبقــه از آن را به طبقات تجاری تبدیل کند و آن را اجاره دهد و این گونه 
مولدســازی انجام و به دنبال آن نیازهای مردم شهر هم تامین می شود. باید توجه 
داشــته باشیم در کشورمان شرایط فوق العاده است و ضعف ها ریسک را افزایش 
دادنــد اما به طور قطع باید اهرم هایی در کنار مصونیت قرار دهند تا فرد انگیزه ای 
برای نهایت تلاش در جهت مولدسازی داشته باشد اما اگر قانون به افراد فراغ بال 
دهد می تواند تبعاتی ایجاد کند. خیرخواهان افزود: در کشــوری مانند نروژ برای 
صندوق آیندگان که درآمد قابل توجه نفتی در آن ذخیره شده، اعضای غیر دولتی 
اما متخصص تعیین شده  است و این اعضا، افراد موجه هستند که هیچ سمت دولتی 
ندارند اما در حوزه خود کارشناس و خبره بوده اند. اما در هیات واگذاری در ایران 
افراد دارای پست های دولتی هستند که اعتبارشان هم به همین پست ها است. اگر 
نماینده متخصص از مجلس در این هیات حضور داشت جای امیدواری داشت اما 
در حال حاضر با توجه به شرایط بود و نبود نماینده ای از مجلس هم خیلی فرقی 
ندارد. در مولدســازی انواع روش ها تعریف شــده اما آن روش های ساده را انجام 
می دهند و روش های ســخت اما ارزش آفرین اولویت ندارند. موضوع دیگر این 
اســت که اساسا ابعاد تصمیمات درباره مولد سازی روشن نیست و هزاران سوال 
وجود دارد که هنوز پاسخ داده نشده است. در همین ابتدای کار این اعضای هیات 

واگذاری و مولدسازی نتوانستند اغنای کامل انجام دهند.  

سرویس سیاسی- رئیس جمهور کشورمان در پاسخ به دعوت رسمی جین 
پینگ رئیس جمهور چین در رأس هیئتی بلندپایه و برای دیدار رسمی ۳ روزه عصر 
امروز دوشنبه عازم پکن پایتخت چین خواهد شد. سید ابراهیم رئیسی در پاسخ 
به دعوت رسمی شیء جین پینگ رئیس جمهور چین در رأس هیئتی بلندپایه و 
برای دیدار رسمی ۳ روزه عازم پکن خواهد شد. رئیس جمهور در این سفر پس از 
استقبال رسمی از سوی همتای چینی، ابتدا دیداری خصوصی با شیء جین پینگ 
خواهد داشت و سپس مذاکرات هیئت های عالی رتبه دو کشور و نیز مراسم امضای 
اسناد همکاری، در حضور رؤسای جمهور برگزار خواهد شد. رئیسی در این سفر 
همچنین در نشست مشترک تجار و فعالان اقتصادی دو کشور شرکت خواهد کرد 
و دیداری نیز با ایرانیان مقیم چین خواهد داشت. نشست و گفتگو با اندیشمندان 
و فرهیختگان برتر چینی از دیگر برنامه های حجت الاسلام رئیسی در پکن خواهد 
بود.جمعی از وزرا و اعضای کابینه رئیس جمهور را در سفر به این کشور همراهی 
می کنند.رئیسی نخستین میهمان ارشد رئیس جمهور چین در سال نو چینی است.

کارشناس اقتصادی:

ابعاد تصمیم سران قوا درباره 
مولد سازی روشن نیست

در پاسخ به دعوت رسمی رئیس جمهور چین؛

رئیسی امروز عازم »پکن« خواهد شد
توافق کردیم

بازگشت هنرمندان 

مماشات کردیم

به بهانه شرایط 

تا پایان بهمن 

اما ...

ناسای شیعه 

نظر علم الهدی 

مزخرف است

تکذیب شد

اخبار ویژه ...

وزیر امور خارجه ایران در گفتگو با رادیو ان پی آر آمریکا، در باره این که »ایران 
»باقر نمازی« تبعه آمریکایی را که در ایران زندانی بود، آزاد کرد. پسرش سیامک 
همچنان در زندان اســت. آیا امیدی برای آزادی او و سایر شهروندان آمریکایی 
بازداشت شده در ایران وجود دارد؟«، بیان کرد: بله، ما ماه هاست )از ماه مارس( در 
این رابطه با آمریکایی ها توافق کرده ایم. تبادل زندانیان یک موضوع انسانی است. 
حتی در ماه مارس آمریکایی ها نماینده خود را که از کشور انگلیس بود، به ایران 

فرستادند. کم تر از دو ماه قبل هم نماینده شان مجددا به ایران آمد.

رئیس صداوســیما درباره بازگشت هنرمندان به تلویزیون با توجه به عفو 
عمومی رهبر انقلاب و سرانجام برنامه »دورهمی« توضیحاتی داد. او در پاسخ به 
این سؤال که عفو عمومی رهبر انقلاب با واکنش های خیلی مثبتی همراه شد آیا 
تأثیری بر بازگشت هنرمندانی که در آن دوره چند ماهه اعتراضاتی داشتند، دارد 
تصریح کرد: در این فضای چند ماهه گذشته و فتنه ای که در پاییز امسال رخ داد 
بسیاری از چهره ها و هنرمندان با خویشتن داری تلاش کردند نسبت به واقعیت 
اطلاع و اشراف کافی پیدا کنند و وارد اظهارنظرهای فوری، عجله ای، احساسی 
و هیجانی نشدند. جبلی تأکید کرد: یک تعدادی شاید با استناد به اطلاعات غلط 
و یا تحلیل نادرست و ناقص وارد فضاهای هیجانی و احساسی شدند. در نتیجه 
اظهارنظرهایی داشتند که به هر حال شاید بسیاری منطبق با واقعیت ها و و در واقع 
آن کنهِ تحولات اجتماعی در ایران نبود. رئیس صداوسیما با اشاره به اینکه آغوش 
رسانه ملّی برای تمام هنرمندانی که برای مردم و کشور می خواهند فعالیت کنند 
باز است، گفت: ما در صداوسیما تفکیک قائل می شویم بین چهره ها و در واقع 

هنرمندانی که از نوع دوم اند. 

معاون عملیات ســپاه پاســداران با ابراز اینکه "در اغتشاشات اخیر دشمن 
روی ذهن برخی از جوانان ما کار کرده بود و چون می خواســتیم فرزندان مان را 
پس بگیریم، با مماشات برخورد کردیم"، اضافه کرد: اگر می خواستیم مثل آنها 
برخورد کنیم، این جریانات خیلی زودتر از آنچه که فکر کنید جمع می شــد، در 
اغتشاشات اخیر با قمه و قداره سر می بریدند اما به ما می گفتند دیکتاتور، کشیدن 
چادر از سر زن  مسلمان با کدام یک از اصول دموکراسی هم خوانی دارد؟ وی اضافه 
کرد: در کردســتان خانواده و همه زندگی یک شکلات فروش را به جرم تعارف 
کردن شکلات به رئیس جمهور تهدید کردند، خودروهایی که مایحتاج مردم را 
جابه جا می کرد با تیراندازی متوقف کردند و به زور مغازه های مردم را بستند، ما 

دیکتاتور هستیم یا شما؟ 

معین الدین ســعیدی با اشاره به این که طرح صیانت از دستور کار مجلس 
الحمدالله خارج شد، خاطر نشان کرد: اما آنچه در قالب آن طرح مطرح بود عملًا 
به بهانه شــرایط کشور اجرایی شد و اصل نهم قانون اساسی درباره این موضوع 
صراحت دارد که باید برداشــته شــود وی گفت:ایشان می گویند این ها مصوبه 
شــورای عالی امنیت ملی اســت و بهانه ای است که ایشان دارند، اما به هر حال 
مصوبات شــورای عالی امنیت ملی مربوط به یک شــرایط خاص بوده است که 
در یک فضای ملتهبی تصمیم گرفته شد و درحال حاضر با رفع این شرایط قطعا 

موظف هستند نسبت به این رفع محدویت ها اقدام کنند.

یک مقام قوه قضائیه  افزود: کسانی که در اغتشاشات اخیر از ۲۵ شهریور به 
بعد بازداشت شده و یا محاکمه شدند تا ۲۲ بهمن یا اواخر بهمن ماه سال جاری 
مشمول عفو گسترده و نگاه پدرانه نظام اسلامی قرار می گیرند و آزاد می شوند. 
ستایشی افزود : از طرف دیگر علیرغم گستردگی عفو اخیر که بخش های گسترده 
ای از محکومان و حتی متهمان را شامل می شود؛ اما استثنائاتی هم دارد. چنانکه 
در این بین کسانی که مباشرت، مشارکت و معاونت در ارتقای جرایمی همچون 
محاربه و افســاد فی الارض و بغی داشــته باشند، مشمول عفو قرار نمی گیرند. 
همچنین کسانی که مرتکب قتل و جرح عمدی شده باشند، جاسوسان و کسانی 
که اموال عمومی را آتش زدند و یا با ســرویس های جاسوســی معاند همکاری 
داشتند و یا کسانی که بیش از دو فقره محکومیت کیفری موثر داشتند و نیز کسانی 

که شاکی خصوصی دارند، طبیعی است که مشمول عفو قرار نمی گیرند. 

موسوی فرد امام جمعه اهواز با بیان اینکه از مسئله حجاب کوتاه نمی آییم 
اضافه کرد: ممکن است مردم برای مقطعی در مقابل بی حجابی کوتاه آیند اما نه 
کوتاه آمده ایم و نه خواهیم آمد و غیرت هیچ مرد غیور ایران اسلامی اجازه نخواهد 
داد که زن بدون پوشــش در خیابان ها پرســه بزند مردم باید تذکر زبانی بدهند و 

بی تفاوت نباشند.

رئیس دانشگاه صنعتی مالک اشتر گفت: ما یک دانشگاه استثنایی هستیم و 
دنبال این نیســتیم که صرفاً در رتبه اول قرار بگیریم بلکه می خواهیم با آنچه در 
دسترس داریم از همین دانشگاه یک ناسای شیعه بسازیم. سردار قاسم تقی زاده 
رئیس دانشــگاه صنعتی مالک اشتر وزارت دفاع و پشتیبانی نیروهای مسلح در 
مراســم ازدواج دانشــجویی این دانشــگاه خطاب به زوج های جوان گفت: به 
همه شــما عزیزان تبریک می گویم و آرزوی خوشــبختی برای همه شما دارم. 
رئیس دانشگاه صنعتی مالک اشتر با بیان اینکه ما امسال در طرح تحول اقدامات 
بســیار خوبی را انجام دادیم، بیان کرد: ما امسال پروژه های بزرگی را در راستای 
پاسخگویی به نیاز نیروهای مسلح انجام داده ایم و  توفیق پیدا کردیم تا از مجموعه 
ای از دانش آموختگان همین دانشــگاه را در بهترین سازمان های صنعتی نظامی 

جذب کنیم. 

علم الهدی امام جمعه مشــهد تأکید کرد: این نوجوانان دستگیرشده همان 
کســانی بودنــد که حداقل جرم آن ها، توهین به مقــام معظم رهبری در جریان 
اغتشاشات اخیر بود، اما عفو خردمندانه و حکیمانه رهبر عزیز ما، این نوجوانان 

را به دامن توحید و نهضت الله اکبر بازگرداند.

مهرداد خوشــبخت در نشست خبری بعد از نمایش »گل های باوارده« در 
جشنواره فجر، فیلم به نمایش درآمده را مزخرف توصیف کرد. او افزود: تقصیر 
ما نبود که فیلم دو شب قبل نرسید یک اتفاق بین آدم های فنی و جشنواره بود. من 
هیچی نمی خواهم بگویم، چون حوصله ندارم. فقط بگویم که من از این نسخه 
ناراضی ام و اصرار ســبب شد شما یک نسخه مزخرف را روی پرده ببینید. فیلم 

قطعا دو تا سه ماه کار دارد.

رئیس هیات مدیره گروه خودروســازی سایپا گفت: مدیرعامل در آستانه 
ســفر رئیس جمهور به کشــور چین، به منظور توسعه همکاری ها به چین سفر 
کرده و برخی مخالفین شایعه جابجایی مدیرعامل گروه را مطرح کرده اند که این 

موضوع صحت ندارد .

تمهیــدات مربوط به این عفو گســترده هم درســت بــود و ای کاش ما حتی این 
دســتگیری های گســترده را هم نداشــتیم. معتقدم به طور مداوم باید این گونه 
نگرش ها نســبت به غیرامنیتی کردن پدیده های اعتراضــی را دنبال کنیم. به ما 
اعتــراض کردند که چرا از آزادی های اخیر خوشــحالی می کنیــد من می خواهم 
پاســخ دهم وقتی ســینما و فیلم و .. را امنیتی می کنید و هرگونه کنش اجتماعی 
را نمی پســندید و با اساتید دانشــگاه به بهانه های مختلف قطع ارتباط می کنید، 
حتــی با کســانی که هیچ تردیدی در نگاه اســلامی و ایران دوســتی آنها وجود 
نــدارد، در این شــرایط، بــدون تردید عفو گســترده قوه قضائیــه و پیدا کردن 
کانونــی برای رســیدگی به امنیتی ســازی های بیهوده می تواند مغتنم باشــد.
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